
Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri
Enheden for EU og internationale forhold/JWP
Den 8. oktober 2013

Samråd i Folketingets Udvalg for Fødevarer, Land-

brug og Fiskeri, onsdag den 9. oktober 2013
(Det talte ord gælder)

Spørgsmål A

”Ministeren bedes redegøre for sin indstilling til den 

kommende dagsorden for rådsmøde (landbrug og fiskeri) 

den 17.-18. oktober 2013 samt eventuelle sager, hvortil 

der søges mandat i Europaudvalget.”

Svar:

- Der er rådsmøde på torsdag i næste uge, hvor der

kun er fiskeripunkter på dagsordenen. Punkt 1 om 

Østersøen og punkt 4 om Marokko er til forhandlings-

oplæg. De 2 andre punkter er til orientering. Jeg fore-

lagde punkterne for Europaudvalget i går.

- Jeg starter med punkterne til forhandlingsoplæg.

- Det første punkt er forslaget om fiskerimuligheder 

i Østersøen for 2014. Forslaget er på rådsmødet 

med henblik på politisk enighed. Kommissionen har 

fremsat sit forslag om kvoter på grundlag af den vi-

denskabelige rådgivning, målsætningen om at fiske 

på niveau med det maksimalt bæredygtige udbytte –

forkortet MSY - og forvaltningsplanen for torsk. 
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- For torsk foreslås en reduktion af kvoten på 15 % i 

den vestlige del af Østersøen og en stigning på 7 % i 

den østlige del. Kommissionen foreslår at reducere 

havdagene med 10 % i den vestlige del og 8,5 % i 

den østlige del. Den særlige mulighed for omfordeling 

af havdage til hovedsageligt små fartøjer foreslås be-

grænset fra 15 % til 10 % af havdagene. 

- For rødspætte foreslås en reduktion af kvoten på 12 

%. På de resterende bestande vil jeg henvise til tabel-

len i samlenotatet, der giver et overblik over den vi-

denskabelige rådgivning sammenholdt med Kommis-

sionens forslag.

- Det er positivt, at flere bestande i Østersøen fiskes på 

MSY-niveau.  Vi ønsker at følge MSY-målsætningen i 

overensstemmelse med den reformerede fiskeripolitik. 

- Hensigten er også at reducere mindstemålet for torsk 

fra 38 til 35 cm. Det skal ses i sammenhæng med re-

formen og udsmidsforbuddet, der gælder fra 2015 i 

Østersøen. Ganske vist er udsmid af torsk i Østersøen 

relativt begrænset. Den videnskabelige vurdering er 

imidlertid, at denne reduktion yderligere vil reducere 

udsmid af torsk betydeligt.

- Vi støtter forvaltningsplanen for torsk, men Kommis-

sionen burde have taget højde for, at der de to fore-

gående år er sket reduktioner i havdagene uden, at 
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det var påkrævet i planen. Det vigtigste punkt er dog, 

at den særlige mulighed for at omfordele havdage til 

særligt små fartøjer fastholdes på 15 %. Denne mu-

lighed kan især tilgodese fartøjer, der fisker kystnært.

- I forhold til rødspætte ønsker vi uændrede fiskerimu-

ligheder for 2014. Vi vil også opfordre Kommissionen 

til snarest at fremlægge sit forslag til en forvaltnings-

plan for torsk, sild og brisling.

   

- Punkt 4 drejer sig om forslaget om en fiskeriproto-

kol med Marokko, som er en tidlig forelæggelse. Jeg 

vil ikke lægge skjul på, at det er en meget vanskelig 

sag. Kommissionen fik i februar 2012 mandat til at 

forhandle en fiskeriprotokol med Marokko. Kommissi-

onen indgik i juli 2013 en aftale om en ny fiskeripro-

tokol. Den aftale skal nu formelt godkendes af Rådet 

og Europa-Parlamentet. 

- Desværre er den foreliggende aftale ikke særlig klar, 

hverken når det kommer til bæredygtighed eller for-

holdet til Vestsahara. Kommissionen fik ellers et me-

get klart mandat til at forhandle en aftale, der tog 

hensyn til begge dele. 

- Derfor er det en skuffende aftale set fra dansk side, 

der hverken lever op til den danske tilgang eller 

rådskonklusionerne om fiskeripartnerskabsaftaler –

blandt andet at der kun må fiskes på et overskud. Det 
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vil helt afhænge af den konkrete gennemførelse af af-

talen, hvilket er meget vanskeligt at overvåge.

- Sagt med andre ord, så kan det ikke udelukkes, at af-

talen vil kunne respektere de generelle principper for 

fiskeripartnerskabsaftaler, men fra dansk side synes 

vi, at det skulle have været langt klarere i aftaletek-

sten. Derfor stemmer vi imod forslaget.

- Nu vil jeg så tage punkterne til orientering. 

- Punkt 2 drejer sig om de kommende forhandlinger

mellem EU og Norge om fiskeriet i 2014. Aftalen 

med Norge har stor betydning for de danske fiskere. I 

forhandlingerne støtter jeg fastsættelse af kvoterne 

for 2014 på grundlag af den videnskabelige rådgiv-

ning, MSY-målsætningen og fastlagte forvaltningspla-

ner.

- Punkt 3 handler om årsmødet i den internationale 

Kommission for tunfiskeri i Atlanterhavet (IC-

CAT). Generelt ønsker vi at sikre et bæredygtigt fiske-

ri.
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